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Introducere 

Între 1930 și 1940 șeful statului român a fost regele Carol al II-
lea. În această perioadă, viața politică din România a fost cuprinsă de 
violență, în special datorită acțiunilor membrilor Legiunii Arhanghelui 
Mihail, un partid care schimbat numele în Garda de Fier și, din 1934, 
în Partidul Totul pentru Țară.  

Sub conducerea regelui Carol al II-lea, în 1938, guvernul Goga-
Cuza adoptă primele legi antisemite din perioada interbelică. 
Guvernele următoare au continuat să ia noi măsuri împotriva 
populației evreiști. În 1938, regele Carol al II-lea, introduce un regim 
dictatorial, iar autoritățile folosesc, la rândul lor, violența împotriva 
adversarilor politici. 

În contextul izbucnirii celui de la Al Doilea Război Mondial, în 
1940, România e forțată să cedeze teritorii către U.R.S.S., Ungaria și 
Bulgaria, iar regele Carol al II-lea e forțat să abdice. 

Datorită pierderilor din vara anului 1940, generalul Ion 
Antonescu este numit în funcția de prim-ministru. Încercând să se 
apropie de Germania hitleristă, Ion Antonescu aduce la guvernare, 
alături de el, mișcarea legionară cunoscută pentru legăturile strânse cu 
naziștii germani. Pe 14 septembrie 1940, România e proclamată „Stat 
Național Legionar”. Ion Antonescu se proclamă „Conducător al 
statului”, iar Horia Sima, conducătorul Legiunii, devine vicepreședinte 
al Consiliului de Miniștri. 

Odată cu instaurarea regimului Antonescu situația evreilor din 
România se degradează. Imediat ce preiau puterea, la sfârșitul anului 
1940, legionarii încep confiscarea averilor deținute de evrei. Pentru 
asta, ei se folosesc de teroare și violență, amenințări și șantaj.  

În ianuarie 1941, Ion Antonescu renunță la alianța politică cu 
Mișcarea Legionară și, până în 1944, conduce România cu ajutorul 
armatei, instaurând un regim de dictatură militară. Legile antisemite se 
înmulțesc. Evreii sunt obligați să presteze muncă obligatorie, le sunt 
confiscate locuințele și proprietățile, le este interzis să intre în anumite 
magazine și sunt eliminați din școli și grădinițe. 

În 22 iunie 1941, România se alătură Germaniei naziste în atacul 
împotriva U.R.S.S.-ului, implicându-se în cel de Al Doilea Război 
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Mondial. În toamna anului 1941, Ion Antonescu hotăreștă să profite de 
situație și să deporteaze evreii din Bucovina și Basarabia în 
Transnistria, regiunea dintre Nistru și Bug. În următorii ani, mii de 
evrei au murit sau au fost uciși în această regiune. Alături de evrei, au 
suferit și romii, un număr mare fiind deportați în Transnistria.  

Poveștile care urmează să le citiți arată modul în care măsurile 
antisemite din România anilor 1938-1944, au afectat viața populației 
evreiești. Toate se bazează pe mărturiile victimelor și pe documente 
din epocă, creatorii lor fiind preocupați de respectarea adevărului 
istoric. 
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2. Întoarcerea
la lumină
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1. La Chute





Introduction 
 
 

Entre 1930 et 1940, le chef de l’État roumain était le roi Carol II. Durant cette 
période, la vie politique roumaine est marquée par la violence, principalement en 
raison des actions des membres de la Légion de l’Archange Michel, un parti qui 
changea de nom pour devenir la Garde de fer et, à partir de 1934, le parti „Tout pour 
le pays”. 

En 1938, sous la direction du roi Carol II, le gouvernement Goga-Cuza adopta 
les premières lois antisémites de l’entre-deux-guerres. Les gouvernements suivants 
continuèrent à prendre de nouvelles mesures contre la population juive. Cette même 
année, le roi Carol II instaura un régime dictatorial et les autorités eurent également 
recours à la violence contre les opposants politiques. 

Avec le déclenchement de la Seconde Guerre mondiale en 1940, la Roumanie 
fut contrainte de céder des territoires à l’URSS, à la Hongrie et à la Bulgarie, et le roi 
Carol II dut abdiquer. 

En raison des pertes subies au cours de l’été 1940, le général Ion Antonescu 
fut nommé Premier Ministre. Dans une tentative de rapprochement avec l’Allemagne 
hitlérienne, Ion Antonescu fit entrer au gouvernement le mouvement légionnaire, 
connu pour ses liens étroits avec les nazis allemands. Le 14 septembre 1940, la 
Roumanie fut proclamée „État national légionnaire”. Ion Antonescu se proclama 
„dirigeant de l’État” et Horia Sima, le chef de la Légion, devint vice-président du 
Conseil des ministres. 

Avec l’instauration du régime d’Antonescu, la situation des Juifs en Roumanie 
se détériora. Dès leur prise de pouvoir à la fin de l’année 1940, les légionnaires 
commencèrent à confisquer les biens des Juifs, recourant à la terreur, la violence, les 
menaces et le chantage. 

En janvier 1941, Ion Antonescu rompit son alliance politique avec le 
mouvement légionnaire et, jusqu’en 1944, dirigea la Roumanie avec l’aide de 
l’armée, instaurant une dictature militaire. Les lois antisémites se multiplièrent. Les 
Juifs furent astreints au travail obligatoire, leurs maisons et leurs biens confisqués, 
certains magasins leur furent interdits, et ils furent expulsés des écoles et des jardins 
d’enfants. 

Le 22 juin 1941, la Roumanie se joignit à l’Allemagne nazie dans son attaque 
contre l’URSS, s’engageant ainsi dans la Seconde Guerre mondiale. À l’automne 
1941, Ion Antonescu décida de profiter de la situation et ordonna la déportation des 
Juifs de Bucovine et de Bessarabie vers la Transnistrie, une région située entre le 
Nistru et le Bug. Dans les années qui suivirent, des milliers de Juifs moururent ou 
furent tués dans cette région. Outre les Juifs, les Roms souffrirent également, un 
grand nombre d’entre eux étant déportés en Transnistrie. 

Les histoires que vous allez lire montrent comment les mesures antisémites 
prises en Roumanie entre 1938 et 1944 ont affecté la vie de la population juive. Elles 
sont toutes basées sur des témoignages de victimes et des documents de l’époque, et 
leurs auteurs ont veillé à respecter la vérité historique. 
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2. Retour
à la lumière 
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1. The Fall





Introduction 
 
 
Between 1930 and 1940, the Romanian head of state was King Carol II. During 

this period, political life in Romania was engulfed in violence, especially due to the 
actions of members of the Legion of Michael the Archangel, a party that laterb 
changed its name to the Iron Guard and, later, in 1934, to the All for the Country 
Party. 

In 1938, under the rule of King Carol II, the Goga-Cuza government adopted 
the first anti-Semitic laws of the interwar period. Successive governments continued 
to take new repressive measures against the Jewish population. In 1938, King Carol 
II introduced a dictatorial regime and, in their turn, the authorities used violence 
against their political opponents. 

In 1940, in the context of the outbreak of the Second World War, Romania is 
forced to cede territories to the U.S.S.R., Hungary and Bulgaria, and King Carol II 
is forced to abdicate. 

Due to the losses in the summer of 1940, General Ion Antonescu is appointed 
Prime Minister. In trying to get closer to Hitler’s Germany, Ion Antonescu brings the 
legionary movement by his side to support him in governing the country. The 
legionary movement was known for its close ties with the German Nazis. On 
September 14, 1940, Romania was proclaimed a „National Legionary State”. Ion 
Antonescu proclaims himself „Leader of the State”, and Horia Sima, the leader of 
the Legion, becomes vice-president of the Council of Ministers. 

With the installation of the Antonescu regime, the situation of the Jews in 
Romania starts deteriorating. As soon as they take power, at the end of 1940, the 
legionnaires begin confiscating all the possessions of the Jews. They use terror, 
violence, threats and blackmail to achieve this. 

In January 1941, Ion Antonescu breaks up the political alliance with the 
Legionary Movement and, until 1944, he rules Romania with the help of the army, 
establishing a regime of military dictatorship. Anti-Semitic laws multiply. Jews are 
forced to perform compulsory labor, their homes and property are confiscated, they 
are forbidden to enter certain shops, and their children are removed from schools and 
kindergartens. 

On June 22, 1941, Romania joined Nazi Germany in the attack against the 
U.S.S.R., becoming involved in the Second World War. In the fall of 1941, Ion 
Antonescu decided to take advantage of the situation and deport the Jews from 
Bucovina and Bessarabia to Transnistria, the region between the Dniester and the 
Bug. In the following years, thousands of Jews died or were killed in this region. 
Along with the Jewish people, the Roma people also suffered, a large number being 
deported to Transnistria. 

The stories you are about to read show how the anti-Semitic measures in 
Romania between the years 1938-1944 affected the life of the Jewish population. All 
are based on the testimonies of the victims and documents of the period, their 
narrators being concerned with the observance of historical truth. 
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2. Return
to the light 
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